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با ثبت رکورد در میزان تماشاگران
معرفی برندگان جوایز انسی ۲0۲۲ همدلی| 

با اتمام جشنواره انیمیشن انسی »نیکولا کوچولو« و »ورود 
سگ یا ایتالیایی ها ممنوع« برنده بزرگ شب اختتامیه شدند. 
به نقل از ورایتی، جشــنواره انیمیشن انسی که در فرانسه 
در حال برگزار شدن بود با معرفی بهترین های انیمیشن به 
کار خود خاتمه داد. در مراسم پایانی این جشنواره »نیکولا 
کوچولو- شاد هر طور که بشود« جایزه کریستال جشنواره 
را بــرای بهترین فیلم بلند دریافت کرد و وس اندرســون 
برنده جایزه هیات داوران برای بهترین فیلم سفارشی شد. 
بااین حال بزرگ ترین برنده انســی امسال، خود جشنواره و 
انیمیشــن در کل بود و از نظر دریافت جوایز فرانسه به ویژه 
درخشید. »نیکولا کوچولو« که برمبنای مجموعه داستان های 
فرانسوی نوشته رنه گوسینی با تصویرگری ژان ژاک سامپه 
درباره یک دانش آموز ساده فرانسوی است در قالب فیلمی 
بلند به کارگردانی بنجامین ماسوبر و آماندین فردون برنده 
انیمیشن برتر انسی شد. این انیمیشن کلاسیک فرانسوی 
که دوبعدی است توسط آتون سوماش چهره شناخته شده 
در صحنه انیمیشن فرانسه که تهیه کننده »شازده کوچولو« 
در سال ۲۰۱۵ هم بود، ساخته شــده است. اهدای جایزه 
کریســتال به »نیکولا کوچولو« برخی را شــگفت زده کرد 
زیــرا در طول رقابتی که در هفته گذشــته در جریان بود 
انیمیشــن های دیگری چون »جنگ های تک شاخ«، »بید 
کور، زن خفته« و »نایولا« از پرتغال جایگاه خوبی در میان 
منتقدان کســب کرده بودند. با اهدای جوایز »بید کور، زن 
خفته« که با ترکیبی از روتوســکوپی، انیمیشن دوبعدی و 
سه بعدی داســتان های کوتاهی از هاروکی موراکامی را در 
هم می آمیزد به تقدیر ویژه هیات داوران بسنده کرد. »ورود 
سگ یا ایتالیایی ها ممنوع« به کارگردانی آلن اوگتو فرانسوی 
که با اقتباس از تلاش های پدربزرگ ایتالیایی وی ســاخته 
شده نیز با اقبال طرفداران استاپ موشن روبرو شد و جایزه 
ویژه هیات داوران را برد. »رابطه عشقی من با ازدواج« درباره 
فشارهای جنسیتی یک زن در طول زندگی اش نیز جایزه 
تقدیر محبوب هیات داوران را برد. جایزه کریستال بهترین 
فیلم کوتاه نیز به »آموک« ساخته بالاس توری از مجارستان 
و رومانی رسید. در بخش انیمیشن دانشجویی هم »پرسونا« 
ساخته سوجین مون از کره جنوبی جایزه کریستال را برد. 
در بخش فیلم های سفارشــی جایزه کریستال به »نجات 
رالف« ســاخته اسپنسر سوسر از بریتانیا رسید و »بیگانه« 
ساخته وس اندرسون از فرانسه جایزه هیات داوران را از آن 
خود کرد. جشــنواره انسی از ۱۳ تا ۱۸ژوئن برگزار شد و با 
میزبانــی از بیش از ۱۳هزار نفر، از جمله در بخش بازار، در 
مجموع ۸درصد بیشتر از کل تماشاگران سال ۲۰۱۹ - پیش 
از دوران پاندمــی - را که بالاترین رکورد آن بود، ثبت کرد. 
میشل مارین مدیر انسی در مراســم اختتامیه اعلام کرد: 
چنین حضور بی سابقه ای نشان دهنده اهمیت انیمیشن در 
سراسر جهان به عنوان یک فرم بزرگ هنری و صنعتی است 

که با چابکی به صورت دائمی درحال توسعه است.
درحالی که بخش هایی از استاپ موشن »پینوکیو« ساخته 
گی یرمو دل تورو در این جشــنواره دیده شــد و خود فیلم 
در دسامبر امسال اکران می شود، اعلام شد مکزیک کشور 
مهمان انســی در سال ۲۰۲۳ خواهد بود. سال پیش »فرار 
کن« برنده جایزه کریســتال شد و پس ازآن سه نامزدی در 
اسکار کسب کرد و ســال ۲۰۱۹ »بدنم را گم کرده ام« که 
جایزه کریستال انسی را برده بود نامزدی اسکار را به دست 

آورد.

داوران یک بخش  جشنواره فیلم های
 ورزشی معرفی شدند

پیمان یوسفی داور شد
همدلی|  معرفی داوران یک بخش جشــنواره فیلم های 
ورزشــی/ پیمان یوسفی داور شد. هیات داوران بخش فیلم 
داستانی بلند و کوتاه، تیزر و نماهنگ سیزدهمین جشنواره 
بین المللی فیلم های ورزشــی ایران معرفی شدند. به نقل 
از روابط عمومی جشــنواره، با حکم ســیدمجتبی علوی 
دبیر و عبدالحمید احمدی رئیس شــورای سیاست گذاری 
جشــنواره فیلم های ورزشــی ایران، احمد کاوری بازیگر 
و کارگــردان، شــاهد احمدلو بازیگر و کارگــردان، پیمان 
یوسفی مجری، گزارشــگر ورزشی و تهیه کننده تلویزیون، 
محمودرضــا رضایی تهیه کننده، کارگردان و مدیر ســابق 
امور رسانه ای تیم ملی فوتبال ایران و علیرضا مجمع منتقد 
سینما به عنوان اعضای هیات داوران سیزدهمین جشنواره 
بین المللی فیلم های ورزشی ایران در بخش فیلم داستانی 
بلند و کوتاه، تیزر و نماهنگ معرفی شدند. بیش از ۵۰۰اثر 
از ایران و ۶۸کشــور در بخش های مختلف به سیزدهمین 
جشنواره بین المللی فیلم های ورزشــی ایران ارسال شده 
است. همچنین در چند روز گذشته سیدغلامرضا موسوی، 
مهتاب کرامتی، حسین زندباف، جهانگیر کوثری، امیررضا 
خادم، پژمان بازغی و کامبیز دیرباز به عنوان اعضای هیات 
داوران ســیزدهمین جشنواره بین المللی فیلم های ورزشی 
ایــران در بخش فیلم های بلند ســینمایی معرفی شــده 
بودند. جشنواره بین المللی فیلم های ورزشی ایران نماینده 
 Ficts انحصاری فدراسیون جهانی فیلم و تلویزیون ورزشی
اســت که به منظور رقابت بین فیلم ســازان، برنامه سازان، 
کشف استعدادهای جوان و معرفی چهره های خلاق برگزار 
می شود. سیزدهمین جشنواره بین المللی فیلم های ورزشی 
ایران و پنجمین جشــنواره بین المللی عکس ورزشی ایران 
بــا حمایت کمیته ملی المپیک و پارالمپیک، فدراســیون 
ورزش زورخانه ای و کشتی پهلوانی، وزارت ورزش و جوانان، 
سازمان صداوسیما و سازمان سینمایی وزارت ارشاد در بخش 
خصوصی و به همت موسسه فرهنگی هنری خانه هنر خیام 

اواخر تیرماه ۱۴۰۱ برگزار می شود.

آثار سعیده قنوی، پروانه عباس آباد و افسانه 
خدابنده به نمایش درآمد

»بهار رنگ ها« به روایت 
سه بانوی نقاش

همدلی|  نمایشگاه نقاشی گروهی »بهار رنگ ها« با 
نمایش آثار ســه هنرمند در نگارخانه اندیشه افتتاح 
شــد و بازدید از آن تا پنج شــنبه ادامه دارد. به نقل 
از روابط عمومی فرهنگســرای اندیشــه، نمایشگاه 
نقاشی گروهی »بهار رنگ ها« به همت فرهنگسرای 
اندیشــه در نگارخانه اندیشه برگزار می شود. در این 
نمایشــگاه، آثار هنری ســه تن از نقاشان کشور در 
معرض دید عموم قرار می گیرد. سعیده قنوی، پروانه 
عباس آباد و افسانه خدابنده سه هنرمندی هستند که 
نمایشگاه »بهار رنگ ها« را برگزار می کنند. بر اساس 
این گزارش، نمایشــگاه گروه هنری بهار رنگ ها روز 
گذشته جمعه ۲۷خردادماه در فرهنگسرای اندیشه 
افتتاح شد و تا پنج شنبه پذیرای علاقه مندان خواهد 
بود. بازدید از این نمایشگاه از روز شنبه تا چهارشنبه 
ســاعت ۹ الی ۱۹ و روز پنج شنبه از ساعت ۹ تا ۱۲ 

خواهد بود.

گروه کره ای »BTS« منحل می شود؟

همدلی|  )BTS( گروه موسیقی معروف کره ای، در 
جشــنی که به مناسبت نهمین سالگرد تأسیسشان 
برگزار شــد، خبر ناامیدکننده ای برای طرفدارانشان 
در سرتاســر جهان داشتند؛ آن ها اعلام کردند برای 
تمرکز بر حرفه انفرادی خود نیاز به استراحت و توقف 
دارند. به نقل از الجزیره، اعضای گروه در ویدیویی که 
برای طرفدارانشان منتشر کرده اند گفته اند که خسته 
هســتند و مرحله سختی را پشت ســر می گذارند. 
آن ها همچنین گفته اند که گروهشان قوی تر از قبل 
بازخواهد گشــت. شوگا، ستاره ۲۹ســاله این گروه 
کی پاپ گفته اســت که مــا در حال حاضر در یک 
توقف مقطعی هستیم. شرکت هایپ که مدیریت این 
گروه کره ای را بر عهده دارد، تلاش کرده که نگرانی 
طرفــداران، از این خبر را کم کرده و از واکنش های 
خبــری اقدام گروه بی تی اس بکاهد. این شــرکت 
گفته است بی تی اس، متوقف نشده و آن ها به صورت 
گروهی و یا انفرادی به کارشان ادامه خواهند داد. به 
گفته این شرکت، اعضای گروه در این دوره بیشتر بر 
کارهای فردی خود تمرکز خواهند داشت. جزئیات 
بیشتری توسط این شرکت منتشرنشده است. اعضای 
گروه بی تی اس در ویدیویی که منتشــر کرده اند، 
خود، دلیل اینکه احساس می کنند نیاز به استراحت 
نیاز دارند را شــرح داده اند. آر امِ عضو ۲۷ساله گروه 
گفته است، همیشــه فکر می کنم گروه بی تی اس 
از دیگر گروه ها متفاوت اســت؛ اما مشکل، خود کی 
پاپ و خود شهرت اســت که به انسان فرصت بلوغ 
نمی دهد. او افزوده اســت کــه اعضای گروه احتیاج 
دارند تا هر یک موسیقی خاص خود را کشف کنند 
و زندگی حرفه ای خود را به صورت انفرادی پیگیری 
کنند. جان کوک ۲۴ساله هم گفته است: بی تی اس 
با این کار قوی می شــود. ما بایــد مدتی از هم جدا 
باشیم تا یاد بگیریم دوباره متحد شویم. امیدوارم این 
کار را یک چیز منفی تلقی نکنید. این یک گام درست 
بوده و به نفع همه است. قول می دهیم روزی بالغ تر 
از الآن ظاهر شویم. او همچنین از هوادارانشان برای 
تصمیمی که گرفته اند، طلب دعای خیر کرده است. 
شوگا، دیگر عضو این گروه، گفته است که این اقدام 
به معنای جدایی اعضای گــروه نبوده و آن ها فقط 
برای مدتی جدا از هم خواهند بود. جیمین ۲۶ساله 
نیز خطاب به هوادارانشــان در سرتاسر جهان گفته 
اســت که آن ها دلیل موفقیتی هســتند که بی تی 
اس به دست آورده است. جیمین گفته است که ما 
می خواهیم فکر کنیم که چــه نوع تصویری از یک 
هنرمند را باید در ذهن طرفدارانمان بر جای بگذاریم، 
به همین دلیل به دوره ای به استراحت نیاز داریم. ما 
تلاش می کنیم هویت خود را بیابیم و این یک روند 
طولانی و استرس زاســت. گاردین نوشته است که 
برخی از هواداران کی پاپ حدس می زنند که وظیفه 
خدمت سربازی در کره جنوبی، دلیل جدایی موقت 
اعضای گروه بی تی اس باشــد. جین که بزرگ ترین 
عضو گروه اســت و ۲۹ سال دارد، قرار است تا پایان 
ســال جاری دو سال خدمت ســربازی را آغاز کند. 
گروه کره ای بی تی اس که در سال ۲۰۰۹ تأسیس 
شد، متشکل از هفت عضو است که در زمان تأسیس 
گــروه، همگی نوجــوان بودند. این گروه توانســته  
موفقیت های زیادی را به ثبت برســاند و در سطح 
جهانی شهرت زیادی به دست آورد. بی تی اس بیش 
از یک میلیارد دلار از طریق محتوایی که در فضای 
مجازی بارگذاری می کند و نیز فروش آلبوم هایش به 
دست آورده است. این گروه اخیراً به خاطر بازدید از 
کاخ سفید، برای رساندن پیام مبارزه با نژادپرستی به 

رئیس جمهور آمریکا، خبرساز شده بود.

رویداددریچه

همدلی| علی نامجو: وقتی به تاریخ تأسیس، 
فعالیت و خاموشی گروه های موسیقی دولتی 
کشورمان نگاه می کنیم، باید خیلی ساده لوح 
باشــیم که بدون در نظر گرفتن حسادت ها 
و البته کارشــکنی ها باور کنیم ارکسترهایی 
باآن همه توانمندی و البته طرفدار میان عموم 
مردم خودبه خود تعطیل شــدند. کافی است 
سیاهه فعالیت گروه ها و ارکسترهای موسیقی 
ملی مان را در وزارت فرهنگ پیش از انقلاب 
و چگونگی فعالیت این گروه ها و ارکسترها و 
البته فهرست گروه ها و ارکسترهای جدید در 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بعد از انقلاب 
را نگاه کنیم تا متوجه شــویم اراده ای در این 
وزارتخانه وجود داشته که اساساً با موسیقی 
ایرانی و ارکسترها و گروه های مربوط به این 
موسیقی سر جنگ داشته و همواره کوشیده 
تا جای ممکن بزرگ ترین ضربات را بر پیکره 

آنان وارد کند.
 از فرامرز پایور تا محمدجلیل عندلیبی

ارکستر فرهنگ و هنر یا ارکستر سازهای ملی 
به سرپرستی فرامرز پایور را به یاد دارید؟ این 
ارکستر با چه سرنوشتی روبه رو شد؟ بعدازآن 
و در دهه۶۰ خورشــیدی هم زمان با رهبری 
ارکســتر سمفونیک  بر  حشمت ســنجری 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، ارکستر 
سازهای ســنتی به رهبری آهنگساز شهیر 
این مرزوبوم محمدجلیل عندلیبی را چطور؟ 
این گــروه در آن دوران آغاز بــه کار کرد و 
باوجودآنکه تقریباً تا آغاز دهه بعدی همچنان 
درگیر جنگ و اثرهای تخریبی آن بر جســم 
خســته و لاغر کشور بودیم اما در فاصله های 
زمانی مشخص کنسرت هایی را روی صحنه 
می برد و جالب آنکــه در آخرین اجرایش در 
ســال ۱۳۸۶ بیش از ۶۰نوازنده بااستعداد در 
حوزه موســیقی ایرانــی را روی صحنه برده 
بود که هر کدام ســازهای ایرانی با امکانات و 
ویژگی های سازهای غربی را می نواختند. برای 
نمونه نوازندگان گروه سازهایی نظیر کمانچه 
آلتو، کمانچه باس، قیچک آلتو، قیچک باس، 
تار آلتو، تار باس و... را می نواختند که از نظر 
گستره صوتی و توانایی اجرایی می توانست در 
مقابل سازهای ارکسترهای موسیقی کلاسیک 

غربی قرار بگیرد.
 آهنگسازی با هوش استثنایی

کافی است به این فکر کنید که در آن دوران 
عندلیبی چه بینش و هوشــی داشته که به 
تأسیس چنین ارکســتری همت گماشته و 
گــروه بزرگی را ســاخته وپرداخته کرده که 
توانایی اجرای آثار بزرگ موســیقی ایرانی را 

داشته است.
این ارکستر آخرین بار برای سه شب متوالی 
در سال ۱۳۸۶ در تالار وحدت به روی صحنه 

رفت و بعدازآن به شــکل مشکوکی تعطیل 
شد. بعد از خاموشی این ارکستر هم هیچ یک 
از منتقدان، صاحب نظران و روزنامه نگاران از 
مدیران وقت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
نپرسیدند چه اتفاقی سبب شد این ارکستر با 
آن همه جوان بااستعداد و توانمند و باوجود آن 
رهبــر خوش قریحه و هنرمند به کار خودش 

پایان بدهد؟
 ارکستر ملی ایران اساساً ملی نیست

البته، ارکســتر ملی ایــران در نیمه دهه۷۰ 
شمسی با کوشش فرهاد فخرالدینی و رهبری 
او کار خــودش را آغاز کرد و در طول دو دهه 
بعد هم کژدار و مریز به کار خودش ادامه داد 
اما ساختار این ارکســتر با ارکستر سازهای 
ســنتی به رهبری و سرپرستی محمدجلیل 
عندلیبی از زمین تا آســمان تفاوت داشت، 
رنگ و بوی واقعی ملی را نمی شد با شنیدن 
آثار این ارکســتر حس کرد چراکه سازهای 
ارکســتر ملی اساساً ملی نبودند و در آن بازه 
زمانــی تنها تفاوتی که میان این ارکســتر با 
ارکستر ســمفونیک وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی وجود داشت نه ساختار و سازبندیشان 

که رپرتوار اجرایی شان بود.
نکته جالب آنکه محمدجلیل عندلیبی چند 
ســال قبل از آن با ارکســتر ایرانی خودش؛ 
مولانا و با حضور نوازندگان تراز اول سازهای 
ملی راهی ژاپن شــده بود تــا چوب رهبری 
نوازندگان برتر قاره کهن را به دست بگیرد و 
پروژه جاده ابریشم را به روی صحنه ببرد و در 
طول سال های فعالیتش هم به عنوان مؤسس 
و رهبر گروه مولانا و هم به عنوان مؤســس و 
رهبری ارکستر سازهای ملی نشان داده بود از 
بقیه هم صنفانش در این حوزه دست کم یک 

سر و گردن بالاتر است.
 جعل بنیاد رودکی و رسانه ها

حالا بعد از یک وقفه چندساله در تأسیس و 

فعالیت ارکستری با این نام، خبر آمده گروه 
سازهای ایرانی بنیاد فرهنگی هنری رودکی 
که در روزهای گذشته هیچ جزییاتی از نحوه 
تشــکیل آن در این مجموعه دولتی منتشر 
نشــد، طی روزهای آینده کنسرتی را برگزار 

خواهد کرد.
به نقل از این بنیاد، کنســرت گروه سازهای 
ایرانی بنیاد فرهنگی هنری رودکی روز هفدهم 
تیرماه سال جاری کنسرتی را در تالار رودکی 
تهران برگزار خواهد شد. در این کنسرت که 
با بلیت هایی به قیمت ۱۰۰ تا ۱۷۰هزار تومان 
پیــش روی مخاطبان قــرار می گیرد، گروه 
ســازهای ایرانی بنیاد رودکی به سرپرستی 
حامد فکوری و خوانندگی اشــکان کمانگری 
با اجرای آثاری از غلامحسین بیگجه خانی و 
پرویز مشکاتیان قطعاتی را برای علاقه مندان 
اجــرا خواهند کرد. به نوشــته خبرنگار مهر 
برگزاری این کنســرت در شرایطی است که 
طی روزهای گذشته جزییات چندانی از نحوه 
تشکیل گروه ســازهای ایرانی بنیاد رودکی 
در اختیار رســانه ها قرار نگرفته بود. اتفاقی 
که اگرچه در ســکوت خبــری انجام گرفته 
اما می تواند نویدبخش شرایط جدیدی برای 
حمایت از گروه ها و ارکســترهایی باشد که 
محور اصلی آن ها در حوزه موســیقی ایرانی 
اســت. حالا آقای خبرنگار چطور تشکیل و 
اعلام برگزاری این گروه یا ارکستر را چگونه 
نویدبخــش چیزهایــی که گفت، دانســته، 

الله اعلم.
 این اشتباه، عمدی نیست؟!

خبرنگار مهر البته در خبرش به اشتباه نوشته 
ســابقه تشــکیل مجموعه ها و ارکسترهای 
مرتبط با سازهای ملی ایران در بنیاد فرهنگی 
هنری رودکی به تابستان سال ۱۳۹۴ و حضور 
علی رهبری به عنوان مدیر هنری ارکسترهای 
دولتــی بازمی گردد که همان طور که پیش تر 

توضیح داده شد، کاملًا غلط است.
آخرین بار این ارکستر یا گروه در سال ۱۳۹۴ 
از این عنوان استفاده کرد و اسماعیل تهرانی 
رهبری گروه را بر عهده داشــت و حســین 
علیشــاپور و وحید تاج خوانندگانش بودند. 
عمر فعالیت این گــروه در آن دوره هم فقط 
به برگزاری یک تا دو کنسرت در تالار وحدت 
محدود شد و قصه تشــکیل و خاموشی اش 

برای بار چندم تکرار شد.
را  ارشــاد  ارکســترهای  تاریخچه   

خوانده اید؟
در این اوضاع واحوال شاید مهم ترین پرسشی 
که می شــد از مدیران زارت ارشــاد و دفتر 
موسیقی این وزارتخانه پرسید این است که از 
زمان شروع به کار دولت جدید فرصت بررسی 
تاریخچــه تشــکیل گروه ها و ارکســترهای 
مختلف این وزارتخانه را داشته اید یا نه؟ اگر 
بله چگونه ممکن است در اخباری که از سوی 
بنیاد رودکی یا روابط عمومی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی منتشر می شــود، تاریخ را 
جعل کنید و حتی در یکی از مطالب مربوط 
به تأسیس و فعالیت ارکستر سازهای ملی به 
خدمات محمدجلیل عندلیبی و اقداماتی که 
در جهت معرفی موسیقی ایرانی در سطح ملی 
و بین المللی انجام داده اشاره نکنید و جالب تر 
آنکه خبرنگاران و روزنامه نگاران باسابقه حوزه 
موســیقی ندانند اولین بار بعــد از انقلاب او 
رهبری و سرپرستی ارکستر سازهای ملی را 
بر عهده داشته و اینکه با حضور علی رهبری 
و در نیمــه دهه ۹۰ قرن گذشــته این گروه 
تشکیل شــده، روایتی کاملًا نادرست و البته 
جعلی است. از نگاه متخصصین این حوزه بهتر 
است وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به سوی 
بزرگانی نظیر عندلیبی با آن کارنامه درخشان 
دســت یاری دراز کند و از او بــرای احیای 

ارکستر سازهای ملی کمک بخواهد.

به بهانه برگزاری کنسرت گروه سازهای ملی بدون نام بردن از محمدجلیل عندلیبی

این خبر، جعل در تاریخ تأسیس ارکستر سازهای ملی است

همدلی|  موزه ســینمای ایران در ادامه انتشــار سلســله 
برنامه هــای تاریخ شــفاهی خود به مناســبت زادروز »رضا 
کیانیــان« بازیگر پیشکســوت ســینما، تئاتــر و تلویزیون 
بخش هایی از گفت وگوی این هنرمند را منتشــر کرده است 

که در زیر می خوانید.
رضا کیانیان با بیان اینکه تمام مقالاتی که با موضوع بازیگری 
نوشــته درباره سوال هایی بوده که در ذهنش پیش می آمده، 
گفت: یادم می آید در فیلم »آژانس شیشــه ای« در سکانسی 
باید خم می شدم گلوله را برمی داشتم و نشان می دادم و عزیز 
ساعتی )فیلم بردار( یک دفعه قطع کرد و گفت مشکلی برای 
نور به وجود آمده اســت و آرام نزدیــک گوش من گفت به 
خاطر نور قطع نکردم دلیلش این است که بهت بگویم چطور 
گلوله را بالا بیاوری تا پلان بهتر شــود و در همان جا متوجه 

شدم که اگر از زاویه دوربین فکر می کردم، متوجه می شدم.
او ادامه داد: یکی دیگر از نکات مهمی که متوجه شــدم این 
بــود که باید در زمان بازی متوجه پلان هم باشــم، یعنی از 
جانب فیلم بردار هم باید فکر کنم و همین امر موجب شد تا 
با پنج فیلم بردار مصاحبه کردم. البته مصاحبه ها بدین شکل 
نبود که به من فیلم برداری یاد بدهند. آن ها در ابتدا شــروع 
به توضیــح درباره فیلم برداری و لنز و ... می کردند اما من به 
آن ها گفتم دنبال موارد جزیی تر هستم. به عنوان مثال، وقتی 
چشمشان روی ویزور اســت چه چیزی موجب می شود که 
به یک بازیگر بگویند دمت گرم یا خوب بازی نکرده اســت. 
مواردی که شــاید فیلم بردارها تنها در زندگی خصوصی شان 
برای دوستانشــان تعریف کنند و هیچ وقت به عنوان خاطره 

باقی نمی ماند.
کیانیان خاطرنشــان کرد: به دلیل اینکه اولین کلید را عزیز 
ســاعتی در ذهن من روشن کرد با خود او گفت وگو را شروع 
کردم و متوجه شــدم در مورد مونتاژ و تدوین هم به همین 
شــکل اســت و من نمی دانم که با آن ها هم صحبت کردم. 
زمانی که سراغ تدوینگران رفتم از آن ها می پرسیدم وقتی در 
پشــت میز موی یلا نشستید در چه مواقعی از بازیگر راضی 
هستید و در چه مواقعی خوشــتان نمی آید، آن ها هم برای 
مــن توضیح دادند که موجب باز شــدن دریچه هایی در من 
شد که در ابتدا همه چیزهایی که آموخته بودم در مجله فیلم 
چاپ شــد و بعد به صورت کتابی به نام »بازیگری در قاب« 

منتشر شد.
کیانیــان با اشــاره بــه نقش آفرینی های زنده یاد »خســرو 
شکیبایی« بیان داشت: خسرو شــکیبایی در بازی ها خیلی 

دســت هایش را تکان می داد و به نوعی هوا را می شــکافت و 
برای همه ما جذاب بود و آن را دوست داشتیم. بعد از خسرو 
شکیبایی همه می خواستند آن حرکات دست را تکرار کنند 
درصورتی که آن حرکات دست تنها مختص خسرو شکیبایی 
اســت. من معتقــدم وقتی یک بازیگــر روی صحنه می رود 
نباید فکر کند که چه کاری می خواهد انجام بدهد، حرکتش 
را طراحی نکند و به ناخودآگاه بســپارد زیرا بر اساس وجود 
بازیگر طراحی می کند مانند خســرو شکیبایی که دل نشین 
خواهد بود. در این صورت نقش آفرینی ها دل نشین خواهد بود 

اما وقتی درباره آن فکر کنیم دیگر جذاب نمی شود.
او با بیان اینکه بازیگر نباید سواد خود را جلوی دوربین ببرد، 
گفت: دوربین در واقع یک فاصله بین بازیگر و تماشاگر است 
و تماشــاگر از چشــم دوربین بازیگر را می بیند، پس باید با 
دوربین رفیق باشیم و نخواهیم به دوربین بگوییم که چقدر 
ســواد داریم. وقتی جلوی دوربین فکر کنیم همه چیز خراب 
می شود. کیانیان با اشاره به فیلم »فرش باد« گفت: هر سال 
در ژاپن در فصل بهار یک کارناوال راه می افتد که ریشه های 
به شــدت سنتی دارد و در آن یک فرشی از ایران وجود دارد 
و من هنوز نمی دانم فرش ایران چه زمانی وارد فرهنگ ژاپن 
شده است. البته شنیدم زمانی یک بازرگانی از ایران هدیه ای 
به یک ژاپنی می دهد و وقتی دنبال مشترکات می گردند آن 
را پیدا می کنند. همچنین علیرضا شجاع نوری دست نوشته ای 
فارسی با خطی خوش که یک شعر است را به ژاپنی ها داده اند 
که آن را در یک لوله های منبت کاری در داخل یک معبد نگه 
داشتند و در مراســم های خاصی جایی می گذارند که بسیار 

ارزشمند است.
او با اشــاره به فیلم »فرش باد« خاطرنشــان کرد: در فیلم 
صحنه ای اســت که دیگر فرش بافته نمی شــود، همه ناامید 

می شــوند و بازیگر ژاپنی )تاکاآکی انوکی( این ســکانس را 
خیلی جدی بازی می کرد. به او گفتم در ایران این عصبانیت 
را نمی فهمنــد زیرا در ایــن لحظه تو باید ناامید باشــی نه 
عصبانی و همچنین باید بی خیال دنیا باشی و او در نهایت به 
همین شــکل بازی کرد و خودش را در نقش رها کرد. بعدها 
برای جشــنواره توکیو به ژاپن رفتیم، همسر او من را دید و 
گفت تاکاآکی وقتی از ایران برگشــت عوض شد و خودش را 

رها کرد و زندگی مان خیلی بهتر شده است. )با خنده(
کیانیان بــا بیان اینکــه »تاکاآکی انوکی« عاشــق ایران و 
مخصوصاً اصفهان شده بود، ادامه داد: زمانی که می خواست 
از ایران برود می گفت مطمئن هستم یکی از اجداد من ایرانی 
بوده اســت زیرا زمانی که وارد ایران شدم آن قدر حالم خوب 

شده که تصور می کنم در خانه خودم هستم.
کیانیان در پاسخ به سؤال خســرو نقیبی مبنی بر اینکه در 
نقش آفرینی هــا چه چیزی برایش اهمیت دارد؟ پاســخ داد: 
چیزی کــه در نقش هایم برایم اهمیــت دارد یک صحنه از 
خلوت آن آدم اســت. به عنوان مثال، در »دوران سرکشــی« 
سکانسی از خلوت نقشــی که قرار بود من بازی کنم وجود 
نداشــت و من به کمال تبریزی گفتم خلوت آدم هاست که 
طرف دیگر نقش را نشان می دهد که آن ها چه کاره هستند. 
پیشــنهاد دادم وقتی قاضی در انتها می خواهد حکم آخر را 
بدهد قبلش در دادگاه تنها باشــد و اگر فردا می خواهد حکم 
را بدهد شب آنجا تنها باشد زیرا باید تصمیم بگیرد که آقای 
تبریــزی هم پذیرفت و ایــن کار در واقع نوعی آرایش نقش 
است. در مورد همه نقش های کوتاهی که ایفا کردم این نوع 

آرایش های نقش را داشتم که بعدها دیدنی و ماندگار شد.
او درباره فیلم »ماهی ها عاشــق می شــوند« نیز بیان داشت: 
یــادم می آید یک روز علی رفیعی گفــت طرحی به ذهنش 
رسیده که می خواهد آن را بســازد درواقع به نوعی بازنگری 
زندگی خودش در قالب یک دکتر بود. آقای رفیعی علاوه بر 
اینکه هنرمند خوبی اســت آشپز حرفه ای نیز است و تمامی 
غذاهایی که در فیلم »ماهی ها عاشــق می شوند« دیدیم کار 
خود او بود. رفیعی معمولاً در اغلب کارهایش و حتی تئاترها 
تعداد زیادی پارچه های رنگی و مقداری چوب برای طراحی 
صحنه می آورد. گاهی اســتفاده از ایــن چوب ها و پارچه ها 
آن قدر درست اســت که تبدیل به شیء اصلی در نمایش یا 
فیلم می شوند. در این فیلم هم  مقداری پارچه و عتیقه جات 
از وســایل خانه خودش آورده بود که برای یکی از اتاق های 

فیلم استفاده شد.

رضا کیانیان در گفت وگو با به بهانه زادروزش:

آنچهبرایماهمیتدارد،خلوتنقشهاست


